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SÁBLÍKOVÁ: STÁLE MOHU
BOJOVAT S NEJLEPŠÍMI
ČESKOU RYCHLOBRUSLAŘKU NAKOPLY POSLEDNÍ ZÁVODY, NEKONČÍ STRANA 15

Svátek slaví: Eduard

Modelka i dobrovolnice. Novou Miss World je blondýnka z polské Lodže
Po odložení kvůli nemoci covid-19 má soutěž krásy novou královnu. Miss World 2021 se v Portoriku stala Karolina Bielawska (uprostřed). Studentka
managementu je sedmdesátou Miss World a první Polkou, která titul získala. Blondýnka se věnuje modelingu, ráda plave, potápí se a hraje badminton
a tenis. Pracuje také jako dobrovolnice a její projekt pomáhá bezdomovcům v Lodži. Na druhém místě skončila Američanka s indickými kořeny Shree
Saini (vlevo) a na třetím místě byla soutěžící Olivia Yace z Pobřeží slonoviny (vpravo). Češka Karolína Kopíncová skončila v top 13. PROFIMEDIA

Česko už je na hraně
možností, říká Fiala
Uprchlická vlna. Zvládáme ji, ale přijde další nápor. Evropská solidarita. Po kvótách premiér Fiala nevolá,
požaduje však více peněz od EU. Dezinformace o Ukrajincích. Budou se jimi zabývat také odbory STRANY 6 AŽ 10
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Velkouzenář
Emanuel Maceška
by 24. března osla-
vil 145 let. Jeho
uzeniny chutnají
dodnes.

Je to příběh chlapce z chudé
rodiny, který přišel do Prahy
hledat štěstí. Emanuel Maceš-
ka to z řezníka dotáhl až
na zámožného podnikatele.
Po vyučení opustil rodný

Načeradec a přestěhoval se
do metropole. Roku 1896,
v pouhých devatenácti le-
tech, otevřel na Pankráci prv-
ní malý uzenářský krámek.
Nedlouho poté se zprávy
o jeho poctivé výrobě a inova-
tivních lahůdkách rozkřikly
mezi lidmi a obchod vzkvé-
tal.
Mladý Maceška své výrob-

ky prodával zákazníkům ne-
jen za pultem přímo v obcho-

dě, ale dodával je i tehdejším
vyhlášeným lahůdkářům.
Narůstající poptávce poMa-

ceškových výrobcích přestaly
malé prostory na Pankráci
brzy stačit, proto se i s první-
mi zaměstnanci společnost
přesunula na dnešní Vino-
hradskou třídu. Vznikl tak
nejvýznamnější pražský uze-
nářský podnik, který v do-
bách největší prosperity za-
městnával na 160 lidí a kro-
mě vinohradských provozo-
ven měl fabriku i ve Starých
Strašnicích. Později rozšířil
Maceška svou výrobu tvrdých
salámů také o továrnu
na uherský salám.

Uzeninový inovátor
Na pražské šunce a tvrdých

salámech si pochutnávali ne-
jen Pražané. Řezník však nej-
více proslul vynálezem „ma-
zacího buřtu“. Jedná se
o druh roztíratelné uzené paš-
tiky, která se do té doby vyrá-
běla ze směsi vepřového a ho-
vězího masa. Maceška tento

métský salám inovoval tím,
že ho začal vyrábět výhradně
z masa vepřového. Paštikám,
které se vázaly do tvaru ma-
lých buřtů, se začalo po jejich
výrobci lidově přezdívat „ma-
cešky“.

Vinohradská honosnost
Uzeninové obchody vzkvé-

taly a z Macešky se stal váže-
ný průmyslník. Rozhodl se
proto na Vinohradech vybu-

dovat honosný palác, který
nesl jeho jméno. Stavba byla
dokončena roku 1929, nachá-
zela se v ní restaurace, kavár-
na, biograf s kapacitou
900 míst, kanceláře, část vý-
robny, lékařské ordinace
i soukromé byty. Původně
měl Maceškův palác průčelí
do Budečské ulice naproti Vi-
nohradské tržnici.

Třídní nepřítel
Nešťastný osud potkal vino-

hradskou výrobnu uzenin bě-
hem náletů za druhé světové
války. V únoru 1945 zničila
uzenářský podnik při nále-
tech na Prahu spojenecká
bomba.
Po válce byl podnikatel ko-

munistickým režimem ozna-
čen za „třídního nepřítele“
a jehomajetek, včetněMaceš-
kova paláce, byl na základě
Benešových dekretů znárod-
něn. Dokonce také „maceš-
ky“ bylo nutné přejmenovat
a začalo se jim říkat „čajov-
ky“. VERONIKA REICHELTOVÁ

Emanuel Maceška WIKIMEDIA

Voda z přehrady zachrání mokřady
Z Novomlýnských nádrží na Břeclavsku začali vodohospodáři z Povodí
Moravy vypouštět více vody. Chtějí ji doplnit v drobných tocích, mokřa-
dech a tůních v suchem ohrožené oboře Soutok. Lužní les totiž vzhledem
ke klimatické změně spotřebuje k přežití více vody, než je roční úhrn
srážek na jižní Moravě. Na snímku nahoře hrázný Dionýz Tófalvy. 2x ČTK

Král mazacích buřtů. Co
po něm v Praze zbylo?

AUKCE NEMOVITOSTÍ
ZDARMA

AUKCE NEMOVITOSTÍ
ZDARMA

800 22 33 88
www.prodejtojinak.cz

Prodejte Vaši nemovitost
(byt, dům, pozemek)

za nejvyšší možnou cenu
formou elektronické aukce
nebo dražby přes největšího

dražebníka v ČR
JURIS REAL Dražby a.s.
s databází 100 000
registrovaných,

poptávajících klientů.

inzerce

Číslo dne

17,6
Výroba aut v lednu a únoru
klesla meziročně o 17,6 pro-
centa – na 170 378 vozů. Dů-
vodem jsou chybějící díly. ČTK
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Na nejvytíženěj-
ších linkách už se
cestující dočkali
návratu k normálu.

Brněnský dopravní podnik
(DPMB) přešel od začátku
února na prázdninové jízdní
řády. Důvodem byl nedosta-
tek pracovníků vzhledem
k rozšíření covidu a s ním sou-
visejících karantén. Nedosta-
tečná kapacita MHD byla
znát především po začátku
vysokoškolského semestru.
Koronavirus už sice DPMBne-
trápí, k předúnorovému
množství spojů se však jen
tak nevrátí. Důvodem jsou
tentokrát rostoucí ceny ener-
gií a prudké zdražení pohon-
ných hmot.
„Od pondělí 14. března pla-

tí nové jízdní řády pro pracov-
ní dny, které nejsou totožné
s řády, podle nichž jsme jezdi-

li v době před covidem.
Ve špičkách je provoz posíle-
ný, ale mimo špičku, kdy ces-
tuje méně lidí, vypravujeme
méně spojů. Přesto že se potý-
káme s obrovskými ztrátami
kvůli zvyšujícím se cenám
energií, sledujeme reálnou
poptávku po přepravě a rea-
gujeme na ni tak, aby kapaci-
ty vozů dostačovaly,“ říká
mluvčí DPMB Hana Tomaští-
ková a doplňuje, že jen za le-
den, tedy ještě před nárůs-
tem cen ropy, zaplatil DPMB
na energiích o 27milionů ko-
run více, než byl předpoklad.
„Navíc se k MHD nevrátili
všichni cestující, takže se po-
týkáme i s propadem tržeb,“
přidává mluvčí další důvod,
proč se momentálně nelze
vrátit k původnímumnožství
spojů. Zatímco během prázd-
ninového režimu ubylo spojů
o pětinu, nyní jich v omeze-
ném režimu jezdí přibližně
třetina. „Přibližně na třetině
linek došlo k úpravě jízdních

řádů na kompromisní režim
mezi běžným a prázdnino-
vým. Dopravní podnik upra-
vil jízdní řády tak, aby byl do-
pad na cestující co nejmenší,
například nasazením vozidel
s vyšší kapacitou nebo řaze-
ním posilových spojů v čás-
tech tras nejvíce zatížených

linek. Situaci s dopravním
podnikem průběžně vyhod-
nocujeme,“ říká brněnský
radní pro dopravu Petr Krato-
chvíl.
K návratu do normálu se

tak dočkali cestující na těch
nejvytíženějších linkách ve
špičce. Týká se to i trolejbu-

sů, které na začátku března
praskaly ve švech, konkrétně
linek 25 a 26 a všech od 30 do
36. Pokud jde o tramvaje,
z dvanácti linek se vrátily do
původního režimu jen čtyři.
I zde se dopravní podnik sna-
žímenší frekvenci spojů kom-
penzovat nasazením vozů
s vyšší kapacitou. Vrátil by se
DPMB při případném snížení
cen pohonných hmot na úro-
veň před Ruskou invazí na
Ukrajinu k původnímu počtu
spojů? O tom zatím mluvčí
odmítá spekulovat. „Bude zá-
viset nejen na cenách pohon-
ných hmot, ale i zájmu cestu-
jících a reálných ekonomic-
kých výsledcích,“ říká Tomaš-
tíková. Pozitivní zprávou pro
cestující je alespoň to, že
DPMB ani vedení města za-
tím neuvažují o kompenzaci
ztrát formou zdražení jízdné-
ho. Stejně tak se ani přes úby-
tek spojů oproti předúnorové-
mu stavu neuvažuje o pro-
pouštění řidičů. RADEK BABIČKA

Dvě třetiny brněnských linek už jezdí v běžném režimu. BAB

inzerce

Brněnská MHD. Šest týdnů
prázdnin střídá kompromis
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Replika holandského nákladního člunu z 18. století ČTK

Modely starých
lodí i ponorek
Replika holandského ná-
kladního člunu z 18. stole-
tí je k vidění na výstavě
For Model, která se do ne-
děle koná na Výstavišti
Flora v Olomouci. Plachet-
nice pojmenovaná Friso
byla postavena podle po-
stupů starých lodních mis-
trů a její stěžeň sahá do
šestimetrové výšky. Repli-
ka holandského nákladní-
ho člunu není jediným ex-
ponátem, který lze vidět.
Jsou tu funkční modely le-
tadel, tanků, ponorek,
lodí, aut, stavebních stro-

jů, zahradní i modulové
železnice a také robotika
či drony. ČTK

Z Prahy
do Berouna
za 11 minut
Do šesti let plánuje Správa
železnic poprvé kopnout
na stavbě nového tunelo-
vého spojení mezi praž-
ským Smíchovem a Berou-
nem. Správce železnic ode-
vzdal záměr projektu
na ministerstvo životního
prostředí pro následné po-
souzení vlivu stavby na ži-
votní prostředí. Hotovo
má být v roce 2037. iDNES.cz

Počasí se ke konci
týdne opět promě-
ní. Přes den se
vrátí slunečno,
v noci se však
budou teploty po-
hybovat pod
bodemmrazu.

Nástup jara bude podle me-
teorologů poměrně rychlý.
V druhé polovině příštího týd-
ne se odpolední teploty vyšpl-
hají nad 15 stupňů Celsia. Vy-
plývá to z jejich předpovědi.
Dnes bude většinou oblačno
až zataženo, na severozápadě

ojediněle přeháňky. NaMora-
vě a ve Slezsku místy až polo-
jasno. Odpoledne a večer ubý-
vání oblačnosti. Nejnižší noč-
ní teploty v Čechách se bu-
dou pohybovat okolo 5 až
1 stupně Celsia, na Moravě
a ve Slezsku poté okolo 1 až
-3 stupňůCelsia. Nejvyšší den-
ní teploty očekáváme v roz-
mezí 10 až 14 stupňů.
Zítra bude jasno až polojas-

no, přechodně až oblačno
a na severozápadě místy sla-
bý déšť. Nejnižší noční teplo-
ty budou v rozmezí 1 až -3
stupně Celsia, na východě až
-5 stupňů Celsia. Očekáváme
také slabý severní, během
dnemírný severovýchodní až
východní vítr o nárazech 3 až
7 metrů za sekundu.

V neděli meteorologové
předpokládají jasno až skoro
jasno. Nejnižší noční teploty
se budou pohybovat okolo
-1 až -5 stupňů Celsia, při
uklidnění větru až do -8 stup-
ňů Celsia. Nejvyšší denní tep-
loty očekáváme v rozmezí
6 až 10 stupňů Celsia.

V pondělí bude jasno až sko-
ro jasno. Nejnižší noční teplo-
ty budou -1 až -5 stupňů Cel-
sia, nejvyšší denní teploty po-
tom 6 až 10 stupňů Celsia. Me-
teorologové očekávají také
mírný východní až jihový-
chodní vítr. Příští týden bude
jasno, nejnižší teploty budou
plus jeden až minus čtyři. Nej-
vyšší denní teploty 11 až
15 stupňů, postupně 14 až
18 stupňů. iDNES.cz

Část skiareálů v Česku s nedělí
ukončí svůj provoz.

● Krkonoše. Provoz nedělí zasta-
ví areály Černý Důl, Velká Úpa,
Prkenný Důl u Žacléře či
Labská ve Špindlerově Mlýně.
Sněhu na sjezdovkách je stále
dostatek a střediska
nabízejí velmi dobré lyžování.
Hlavní krkonošské areály
budou i po neděli nadále
v provozu. V největším čes-
kém lyžařském středisku
Špindlerův Mlýn je zatím vše
v provozu, na sjezdovkách
leží od 50 do 70 centimetrů
sněhu.

● Podmínky k lyžování jsou
v Libereckém kraji dál výbor-
né. Ve skiareálech leží na ně-
kterých sjezdovkách až metr
sněhu. Ukončení sezony chys-
tá Ještěd, naposledy se tam
bude lyžovat v neděli. Další
velké areály v kraji ale zůsta-
nou v provozu i po tomto
víkendu. Ukončení sezony na
Tanvaldském Špičáku, Severá-
ku a Bedřichově v Jizerských
horách bude 27. března.

● Na jarní lyžování provázené
slunečným počasím lákají
před nadcházejícím víkendem

Jeseníky. Na horách leží v nej-
vyšších partiích přes metr sně-
hu a většina středisek je v pro-
vozu bez omezení. Podmínky
jsou v Jeseníkách dobré i pro
běžkaře, většina lyžařských
stop je upravena.

● V neděli ukončí provoz také
některé lyžařské areály Zlínské-
ho kraje. Vyšší polohy i nadále
nabízejí velmi dobré pod-
mínky.

● Stále se jezdí také v Krušných
horách. Klínovec má 70 centi-
metrů sněhu, Plešivec
o 10 čísel méně. ČTK a MET

Krátce

inzerce

Teploty stoupnou
až k 18 stupňům

Na českých horách



Investice od 30 000 Kč

Dvouleté dluhopisy

Roční úrok 6 %

Úrok vyplácen jednou ročně

Možnost předčasného splacení

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz | Tel.: +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m2

• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce

6 %

EFI SPA Hotel
člen e-Finance Group

DVOULETÉ DLUHOPISY
S ROČNÍM ÚROKEM 6%

DLUHOPISY
E-FINANCE
S VYSOKÝM VÝNOSEM

Skupina e-Finance, a.s., více jak 20 let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.
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Asociace obranného a bezpeč-
nostního průmyslu, která
soustřeďuje české zbrojařské
firmy, se jako jedna z prv-
ních zapojila do aktivit spoje-
ných s obranou Ukrajiny
před ruským agresorem. Pre-
zident asociace Jiří Hynek de-
níku Metro potvrdil, že ocho-
ta poslat ukrajinským vojá-
kům a bojovníkům výzbroj
byla v Česku mimořádná.

Bylo v prvních dnech války
hodně složité zkoordino-
vat činnost všech firem,
úřadů a lidí, kteří pracova-
li na konkrétní vojenské
pomoci pro ukrajinskou
armádu?
Reakce firem byly veskrze

pozitivní. Nezaznamenali
jsme jediný případ, kdy by ně-
kdo nebyl ochotný pomoci.
Samotné firmy aktivně vyjed-
návaly se zahraničními zákaz-
níky. Na vysvětlenou. Běžná
vojenská výroba trvá měsíce
až roky. Navíc se nevyrábí na
sklad, ale na konkrétní objed-
návku. Abychom mohli účin-
ně pomoci v řádu dnů, muse-
li jsme zajistit to, co již bylo
vyrobeno a co čekalo na ode-
slání. Firmy okamžitě kontak-
tovaly zahraniční partnery
s dotazem: Nebude vám va-
dit, když to, co jsme pro vás
vyrobili, použijeme naUkraji-
nu a vám to dodáme někdy
později? Nestalo se jedinkrát,
že by zákazník trval na splně-
ní dohodnuté zásilky a dodr-

žení termínu. Takže se sou-
časně udělala inventura, co
všechno u nás máme skla-
dem a co jsme schopní dodat.
Současně se zrychlily procesy
licenčního řízení.

Ukrajina pravděpodobně
patřila i předtím k našim
zákazníkům.
Jistě, aktivity ze strany Čes-

ka tam byly. Ihned jsme zjiš-
ťovali, co potřebují. Osobně
jsem tam byl v minulosti ně-
kolikrát obchodně jednat.
V takové době se osvědčuje,
že znáte lidi v dané zemi, tak-
že pomohl kontakt na šéfa
ukrajinské asociace, jinak
plukovníka v záloze, který
byl pochopitelně také povo-
lán do obrany. Tu jsme jim,
mimochodem, pomáhali
před několika lety zakládat.
Velký kus práce odvedla ukra-
jinská ambasáda v Praze. Ona
byla tím největším partne-
rem pro asociaci. Důležitou
roli sehrála Sekce průmyslo-
vé spolupráce českého minis-
terstva obrany, která oficiál-
ně komunikovala s ukrajin-
ským velvyslanectvím.

Za jakých podmínek
zbrojaři dodali materiál?
Za materiálové náklady.

Včetně výdajů na platy lidí.
A energií, zvláště ty nejsou
v této době zadarmo. Částeč-
ně se to vše platilo z ukrajin-
ských peněz a částečně
z darů. Co bylo i pro mě ob-

rovské překvapení, to byla
částka, kterou Češi poslali na
účet ukrajinského zastupitel-
ství v Česku. Víc než šest set
milionů korun, za kterémoh-
li a stále mohou Ukrajinci na-
kupovat zbrojní vybavení. To
je asi největší solidarita. Hu-
manitární pomoc, to už je
běžné, ale když jim dodáme
zbraně, tak už nemusíme po-
tom dodávat obvazy, obrazně
řečeno.

Obecná představa je, že
jsme dodávali a dodává-
me hlavně jednoduchou
výzbroj, zbraně, které jsou
ještě dědictví naší éry ve
Varšavské smlouvě. Ne vy-
spělé systémy. Že se tam
válčí s kalašnikovem a sta-
rými tanky. Jak to je?
Ukrajinská armáda je

na vyšší úrovni než před dese-
ti lety, to ano. Musíte si uvě-
domit, že je tam částečně pro-
fesionální armáda. Jenže
když mobilizujete, lidem ne-
můžete dát nic jiného než to,
s čím už umějí zacházet.
Není čas je něco učit. Do jisté
míry je proto výhodou, že
jsme byli součástí východní-
ho bloku a naše zbraně i je-
jich obsluha byly kompatibil-
ní. Přestože jsme už přešli na
jiné ruční zbraně a jinou ráži,
náboje do kalašnikova se ne-
ustále vyrábějí. Takže jsme je
byli schopní dodat. Přestože
naše armáda byla vybavena
samopaly vzor 58, u nás vyrá-
bíme i kalašnikovy. Pro země
třetího světa je to zbraň nad-
časová, jednoduchá. Osobně
jsem z kalašnikova střílel asi
před dvěma lety, překvapilo
mě, jak neuvěřitelně příjem-
ná a přesná zbraň to je. Přese
všechno, jak je konstrukčně
stará.

Jaké techniky proti sobě
na obou stranách na Ukra-
jině stojí? Je vyspělá lepší
než ta konstrukčně starší?
Vyspělejší technika je ná-

ročnější na vyspělost obslu-
hy, na logistiku, na servis. Má
ale vyšší účinnost. Už jsem
na to upozornil, že záložá-
kům a domobraně nemůžete
dát protitankové střely, do
kterých potřebujete baterky.
Kde je budou shánět? Pro do-
mobranu je klasická pancé-
řovka RPG to nejlepší, co
může dostat. Protože si každý
hned vzpomene, jak s tím za-
cházel před patnácti dvaceti
lety během základní služby.
Umí to obsloužit hned a není
to tak drahé. Dá se toho do-
dat hodně. Javelin je výborná
zbraň, ale kdo s ní neumí za-
cházet, ten se netrefí. Pokud
má domobrana jednoduché,
ale účinné zbraně, nepřál
bych žádné armádě bojovat
v rozstříleném městě. To je

nejhorší, co se jí může stát.
Navíc proti obráncům odhod-
laným bojovat o každý metr.

Je Rusko ve všech směrech
vojensky soběstačné? Ne-
postihují současné ekono-
mické sankce například
elektronické vybavení
v jeho tancích nebo leta-
dlech? Že by jim chyběly
součástky?
Neumím to říct do důsled-

ků. Uvědomme si, že Rusko
je druhý největší exportér
zbraní na světě, má obrov-
skou průmyslovou základnu
pro tento obor. První sankce
po Krymu jim nijak neublíži-
ly, naopak jim pomohly, pro-
tože investovali do vlastní
soběstačnosti. Nic jiného jim
nezbývalo. Bylo by jistě báječ-
né, kdyby na nás byli v ně-
čem částečně závislí a my
mohli dodávky zastavit. Ale
nevím, jak je to podrobně
s elektronickými systémy, na
které se ptáte. Jenže ani eko-
nomická embarga nefungují
stoprocentně. Vždy se najde
někdo, kdo je obejde a dodá
zakázané zboží. Když jsem po
vysoké škole nastoupil do Tes-
ly Kolín, měli jsme tam počí-
tač, který byl na seznamu za-
kázaného zboží za železnou
oponu. Stálo to víc peněz, ale
továrna ho měla. Vždy a všu-
de se najdou překupníci. Obá-
vám se, že i v ruské technice
mohou být čipy, které jim
není povolené prodávat,
ale…

Jaké poučení pro nás vy-
plývá ze tří týdnů války?
Globalizace vždy jde proti

bezpečnosti. Mám signály, že
se omezují dodávky někte-
rých surovin. Německo napří-
klad přestává vyvážet hliníko-
vý prášek, považuje ho za
strategickou surovinu. Alfou
a omegou je inventura toho,
co naše armáda potřebuje
a jak se produkty vyrábějí.
Kompletní rozbor do posled-
ního šroubku, včetně vstup-
níchmateriálů a surovin. Aby-
chom věděli, co se odkud do-
váží. Kdybychom se dostali
do stejné situace jako Ukraji-
na, mohli bychom použít jen
to, co máme v zásobách, a už

bychom nebyli schopní to vy-
robit. Nebude celulóza po-
třebná do střeliva, nebude ta
či ona ocel a podobně. Podpo-
ra domácího průmyslu ve
zbrojní sféře není jen v tom,
že nakoupím zbraně a vyba-
vení od domácích firem. Mu-
sím přesně vědět, z čeho jsou
jejich výrobky udělané, proto-
že může být třeba devadesát
procent součástek z dovozu.
Když během takové inventu-
ry zjistím, že je tam něco,
kde jsme zranitelní, tak od
toho jsou státní hmotné re-
zervy, kam se mohou nakou-
pit takové věci. Ale nejdřív
musím mít inventuru. Ne
u všeho, u klíčových věcí ano.

Opotřebení zbraní je
ve válce podstatně vyšší
než v mírových podmín-
kách, kdy má voják po kaž-
dé ostré střelbě čas dů-
kladně zbraně vyčistit.
Jinak vypadá výroba pro

mír a jinak pro válku. V míru
je cíl, aby zbraň fungovala
dlouhodobě. Ve válce se z ní
rychle stává spotřební mate-
riál. Válečná výroby sice bývá
mírně ošizená, ale musí se
toho vyrábět víc a rychle.
Ukrajinaměla po rozpadu So-
větského svazu silný vojen-
ský průmysl. Nevyráběli sice
všechno, ale konverzí části
zbrojní výroby vojenský prů-
mysl ještě zeslábl. Budiž nám
mementem, abychom si vlast-
ní zbrojní průmysl udrželi.

Mají naše zbrojařské firmy
zpětnou odezvu, jak se
námi dodané zbraně
v této válce osvědčily?
Myslím, že se o tom už ví,

ale z taktických důvodů se
o tom nemluví. Stejně jako
o tom, co vše jsme tam doda-
li, pominu-li první dodávku
převážně ručních zbraní ze
strany ministerstva obrany.
Ta byla podrobně rozpitvaná.
Další už ne, protistrana nemá
vědět, co tam šlo. Není ani
dobré zveřejňovat, odkud
a kam zbraně jdou – už kvůli
konvojům, které mohou být
cílem útoku protivníka. Ko-
lik čeho a kam bylo a ještě
bude dodáno, to se snad jed-
nou dozvíme. PAVEL HRABICA

RPG. „Panzerfaust“ Varšavské smlouvy od roku 1961. MAFRA

DENISA
NESVAČILOVÁ
„Rivalitu jsem zažila ve sportu
i ve filmu. Role mi překvapivě
závidí i muži.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

RPG je ve městě smrtící zbraň

inzerce
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Rusko pokračuje
v invazi. Česko se
musí připravit
na další nápor.

„Česká republika je na samé
hranici počtu uprchlíků, kte-
rý je bez větších problémů
schopna absorbovat,“ řekl
po mimořádném jednání tri-
partity premiér Petr Fiala. Po-
dle něj ČR patří k zemím, kte-
ré zvládají příliv příchozích
nejlépe, a musí pokračovat
v krocích, jež pomohou další
případné vysoké počty pří-
chozích zvládnout.

Zmínil připravované změ-
ny zákonů, které upravují
víza, zabezpečení, vzdělávání
či zaměstnávání uprchlíků.
Vláda se shodla také na pří-
spěvcích na ubytování, minis-
terstvo promístní rozvoj chys-
tá dotace pro obce na pořízení
a rekonstrukce bytů. Podle dří-

vějšíchmodelů zminulýchmi-
gračních vln ČR mohla při-
jmout takový počet uprchlí-
ků, jaký odpovídá dvěma pro-
centům obyvatel. Je to něco
přes 200 tisíc lidí. „Zvládneme
i větší počty, musíme k tomu
provést některé úpravy systé-
mu amusímemít také finanč-
ní prostředky. Nechceme
od EU, aby se zaváděly kvóty,
ale aby existovala finanční so-
lidarita k zemím, které jsou
nejvíc postiženy uprchlickou
vlnou,“ řekl premiér.

Podle jeho mínění je
v sedmadvacítce ochota ostat-
ních států se na financování
podílet. Některé dotační pro-
gramy už fungují, jiné bude
potřeba upravit a další zřídit,
dodal Fiala. Ministerstvo vnit-
ra vydalo dosud kolem 180 ti-
síc víz ke strpění. Víc než po-
lovinu příchozích tvoří děti,
čtyři pětiny dospělých jsou
ženy.Mnohomužů, kteří pra-
covali v ČR, se naopak vrátilo
do vlasti bojovat. ČTK

Podle ministra dopravy Marti-
na Kupky česká společnost
zkouškou prošla mimořádně
dobře a náročnější situace
ji teprve čeká.

● „O to důležitější bude udržet
sociální smír. Ten bude opako-
vaně vystavovaný útokům po-
pulistů a těch, kteří budou
šířit lži, smyšlené příběhy,“
řekl po jednání tripartity
ministr.

● S vyvracením nepravdivých
zpráv chtějí podle předáka
Českomoravské konfederace
odborových svazů Josefa
Středuly pomáhat i odbory.
Zprávy o propouštění českého
pracovníka a přijetí ukrajinské
uprchlice místo něj, které se
začínají šířit, ověřují. „Nebyla
to pravda. Budeme pomáhat
s odbouráváním lží a smyšle-
ných příběhů, které jsou sou-
částí informační války,“ řekl
Středula. Míní, že Česká
republika bude muset kvůli
velikému počtu příchozích
posílit zdravotnictví, školství
či sociální zabezpečení. Pře-
dák dodal, že ale nesmějí být
rozdíly v přístupu k uprchlí-
kům a v přístupu k českým
potřebným.

● Do konfliktu na Ukrajině se
nepřímo zapojuje také Čína.
Podle sinologa Ondřeje Klime-
še z Orientálního ústavu Aka-
demie věd ČR (AV) pomáhá
šířit ruské dezinformace
o válce na Ukrajině.

● Pokud Česko zablokovalo ně-
které dezinformační servery,
je podle něho třeba se ptát,
zda podobně nepostupovat
i proti čínským médiím
šířícím dezinformace. Podle
Klimeše se také Čína ztotožňu-
je se snahou Ruska zabránit
Ukrajině v příklonu k demo-
kratickým zemím.

● Válka na Ukrajině je podle
jeho názoru pro Čínu důležitá
z několika důvodů. „Jednak ur-
čitě sleduje reakci západního
společenství a sleduje to, jak
se západní společenství velmi
rychle semklo a podpořilo
Ukrajinu proti Rusku,“ konsta-
toval vědec. „Pro Komunistic-
kou stranu Číny bude důležité
sledovat vnitropolitickou pozi-
ci režimu Vladimira Putina, to
je vlastně to úplně nejdůleži-
tější hledisko, tedy mocenská
stabilita z vnitrostátního hle-
diska,“ upozornil sinolog. ČTK

Citát

Uprchlická vlna je
svou rychlostí a veli-
kostí nesrovnatelná.
ČR to zvládne.
PETR FIALA, PREMIÉR ČR

inzerce

Fiala: Jsme na
hraně možností

Češi se nesmějí dát zlomit dezinformacemi

Počet uprchlíků

270
Tolik tisíc uprchlíků z Ukraji-
ny našlo za tři týdny ruské in-
vaze dočasný domov v Česku.
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Textař a publicistaMichal Ho-
ráček na Rádiu Impuls prohlá-
sil, že je Invaze na Ukrajinu
černobílá a strana zla v podo-
bě ruského počínání je v této
situaci jednoznačná. „Pro mě
je to křišťálově jasná věc. To-
hle si musíme mezi sebou vy-
řídit. Protože společnost, kte-
rá se neumí bránit proti svým
nepřátelům, vlastně není vů-
bec žádnou společností. Když
mezi sebou máme ty, kteří
naše obdivuhodné úsilí roz-
leptávají, na to nemůžeme
přistoupit,“ řekl. Mluvil také
o výzvě k abdikaci Miloše Ze-
mana. Ta je prý jediným řeše-
ním po devíti letech poklon-
kování Putinovu režimu. MET

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Balzám s aloe vera a extraktem
z bavlníku intenzivně pečuje
o citlivou pokožku a zachovává
její přirozenou rovnováhu.
Aloe vera a extrakt z bavlny
pokožku hydratují a brání jejímu
vysoušení. Snadno se roztírá
a nemastí.

Balea
Sensitive
tělový balzám
400 ml

5490
13,72 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 05.11.2020 54,90 Kč

Kč

VEGAN

EXPRESNÍ
VYZVEDNUTÍ

dm.cz/expres

Michal Horáček MAFRA

Učí se česky
Z místnosti pro školní druži-
nu na Základní škole nadpo-
ručíka Eliáše v Pardubicích
se stala učebna. Dopoledne
jsou v ní ukrajinské děti,
které odešly ze země kvůli
válce s Ruskem. S učitelkou
Olgou Dogunek z Ukrajiny
se učí hlavně češtinu. „Je to
shoda náhod, že jsme moh-
li děti přijmout. Máme uči-
telku a učitele, kteří pochá-
zejí s Ukrajiny,“ řekl ředitel
školy František Němec.
Adaptační skupina bude
fungovat zhruba měsíc.
A pak děti přejdou do běž-
né třídy. ČTK

Horáček. Hlava
státu Zeman by
měla odejít

Co v Česku vlastní
bohatí Rusové?

Databázi s majetkem oligar-
chů, na které dopadly sankce
vůči Rusku, se chystá příští tý-
den publikovat server Investi-
gace.cz. Už zveřejnil 16 přípa-
dových studií, které majetky
popisují na základě novinář-
ských projektů typu Pandora
a Panama Papers či výsledků
prácemezinárodních vyšetřo-
vacích týmů a auditorů. Pro-
jekt se snažímimo jinémapo-
vat, jak do českých bank smě-

řují přes offshorové firmy pe-
níze z Ruska. „Tyto peníze
jsou pak ve většině případů
převedeny do zahraničí. Ne-
malá část jich ale zůstává
v českém finančním systému
amá dopad na každodenní ži-
vot většiny obyvatel – ať už
jde o investice do politických
stran, hybridních válek, nebo
třeba do nemovitostí,“ uvedl
server.
V případových studiích

upozorňuje Investigace.cz na-
příklad na českýmajetek Ale-
xandra Bastrykina, který je
šéfem vyšetřovacího výboru,
obdoby americké FBI. V le-

tech 2000 až 2008 vlastnil čes-
kou firmu LAW Bohemia,
nyní je majitelkou jeho býva-
lá manželka. Známý oligar-
cha Roman Abramovič v Čes-
ku podle serveru působí pro-
střednictvím firmy Evraz, kte-
rá je jedním z největších svě-
tových producentů oceli.
Ve společnosti, která působí
v Rusku, USA, Kanadě, Ka-
zachstánu a ČR, má bezmála
třicetiprocentní podíl.
Server připomíná i podíl

Olega Děripasky v rakouské
stavební firmě Strabag skrze
ruskou společnost Rasperia.
„Společnost Strabag pravidel-

ně získává v ČR veřejné zakáz-
ky a dotace. Získané dotace
již dosáhly téměř 64 milionů
korun, jen v roce 2021 uza-
vřel Strabag smlouvy se stá-
tem za 35 miliard korun,“
uvedl web. Pražský primátor
Zdeněk Hřib před několika
dny požádal vládu o opatření
proti Děripaskovi, který by
získal díky podílu ve firmě
Strabag část výnosů ze stavby
metra D v Praze, uvedl server
Seznam Zprávy. EU v úterý
uvedla do praxe čtvrtý balík
sankcí proti Rusku po jeho vo-
jenské invazi na Ukraji-
nu. ČTK

Do pomoci ukrajinským
uprchlíkům se aktivně zapo-
jují také kraje. Například libe-
recký hejtman Martin Půta
vyzval ubytovatele v kraji,
aby nabídli uprchlíkům mís-
ta. Lidí, kteří ubytování potře-
bují, přibývá. Za středu odba-
vili v libereckém asistenčním
centru 520 uprchlíků, z toho
40 procent potřebovalo zajis-
tit ubytování. Od 1. března,
kdy se centrum otevřelo,
tudy prošlo bezmála
6150 uprchlíků, z toho pro té-
měř 1530 zajišťovali hasiči
ubytování. ČTK

Prezident Miloš Zeman pode-
psal trojici zákonů, které
mají v Česku usnadnit pobyt
uprchlíkům z Ukrajiny. První
z vládních předlohmá usnad-
nit postupy udělování opráv-
nění k pobytu pro uprchlíky.
Upravuje také vstup Ukrajin-
ců do systému veřejného
zdravotního pojištění. Poby-
tové oprávnění je rovněž pod-
mínkou pro jejich další začle-
nění do systému dávek,
na pracovní trh nebo do vzdě-
lávání. Ukrajinští uprchlíci
budoumoci pracovat bez pra-
covního povolení. Třetí zá-
kon umožní školám zvýšit ka-
pacity tříd. ČTK

inzerceČísla dne

250
Pomoci by majitelům penzio-
nů a hotelů měly kompenza-
ce, které schválila vláda. Ta
slíbila kompenzační příspě-
vek 200 korun na osobu
a noc pro obce a kraje
a 250 korun pro ostatní ubyto-
vatele. To by podle hejtmana
Libereckého kraje Martina
Půty mělo umožnit ve větší
míře využít kapacity hotelů,
penzionů a ubytoven. Tělo-
cvičny jsou podle něj až po-
slední možností.

400
Například středočeský Mělník
přijal 400 válečných uprchlí-
ků, město očekává příchod
dalších. Snaží se zajistit dosta-
tek ubytování, ideálně v sou-
kromí, a to i ve spolupráci
s okolními obcemi, aby lidé
neskončili například v tělocvič-
nách. Přímo mělnický úřad
zajistil ubytování 250 běžen-
cům. Město bude podle sta-
rosty hledat ještě další prosto-
ry, a to i za cenu, že část nákla-
dů bude platit z rozpočtu. ČTK

Ruští oligarchové v ČR

Uprchlíci. Jak
zajistit bydlení

Nové zákony.
Pomohou jim
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Elita ruské armády
padá jako hrušky.
Zbytečně.

Ruští generálové ke komuni-
kaci používají nezabezpeče-
né kanály včetně mobilních
telefonů a vysílaček, napsal
deník The New York Times
s odkazem na dva americké
armádní zdroje. Nejméně je-
den z ruských generálů byl
podle nich zabit poté, co

ukrajinská rozvědka zachyti-
la jeho hovor, lokalizovala jej
a zaútočila na něj.
Ukrajinská armáda podle

Kyjeva od začátku ruské inva-
ze zabila už čtyři ruské gene-
rály, přičemž ruská strana po-
tvrdila smrt jen prvního
z nich, generálmajora Andre-
je Suchoveckého, zástupce ve-
litele 41. armády. Suchovec-
kij byl zabit 28. února po zása-
hu odstřelovačem, informo-
val server Independent s od-
voláním na armádní zdroj.
Ruská strana dosud nepotvr-

dila zabití generálmajora Vita-
lije Gerasimova z 8. března,
veterána ze Sýrie a Čečenska,
generálmajora Andreje Koles-
nikova z 11. března a generál-
majora Olega Miťajeva
z 15. března. Miťajev podle po-
radce ukrajinského minister-
stva vnitra Antona Heraščen-
ka padl v úterý při útoku
na Mariupol.

Ruské ministerstvo obrany
o svých padlých na Ukrajině
informovalo pouze v jediném
případě, a to 2. března, kdy
hlásilo 498 obětí. ČTK

V Evropě opět vyrostla zeď
mezi svobodou a nesvobo-
dou. V projevu k německým
poslancům to včera přes tele-
most prohlásil ukrajinský
prezident Volodymyr Zelen-
skyj. Vyzval zároveň němec-
kého kancléře Olafa Scholze,
aby tuto zeď rozbil.
Zelenskyj poslancům Spol-

kového sněmupřipomněl his-
torickou odpovědnost Ně-
mecka za to, že se nebude
opakovat vyhlazování měst
a národů, což podle něj nyní
na Ukrajině ruská armáda
dělá. „Ruská armáda nerozli-
šuje mezi civilisty a vojáky,
střílí na všechny,“ prohlásil
Zelenskyj. „Zatímco k vám

mluvím, Rusko bombarduje
naše města, nemocnice, ško-
ly, divadla,“ řekl. Pozname-
nal, že bomby dopadají i na
památník v Babím Jaru, kde
nacisté zavraždili během
dvou dnů 34 tisíc Židů. ČTK

Do batohu
Na Ukrajinu míří další ame-
rická vojenská pomoc za
800 milionů dolarů. Zahr-
nuje i novinku: malé „ka-
mikadze drony“ Switchbla-
de. V podstatě to je ručně
řízená střela vysílaná do
vzduchu z malého „mino-
metu“, která nese bojovou
hlavici. Po určitý čas doká-
že setrvat ve vzduchu a vy-
hledávat cíle a následně
na ně zaútočit. Výhodou
strojů Switchblade je, že
se vejdou do batohu. Po
smontování mají křídla
o rozpětí 60 centimetrů,
celé zařízení váží 2,5 kilo-
gramu. ČTK

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Sušenky v roztomilých
tvarech mrkvičky a zajíčka
jsou to pravé mlsání pro
nadcházející jaro. Obsahují
kousky mrkve. Ideální jako
milá pozornost pro vaše
blízké. dmBio

bio špaldové
mrkvové sušenky
150 g

5990
39,93 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 28.01.2022 59,90 Kč

Kč

Tato nabídka je kusově omezena.

EXPRESNÍ
VYZVEDNUTÍ

dm.cz/expres

Andrej Suchoveckij PROFIMEDIA

Krátce

Činit musí Haag
Britská ministryně zahra-
ničí Liz Trussová včera
stanici BBC řekla, že exis-
tují „velmi, velmi silné
důkazy“ o páchání váleč-
ných zločinů na Ukraji-
ně. Podle Trussové za
nimi stojí prezident Vla-
dimir Putin. Odmítla ho
ale označit za válečného
zločince, to podle ní
musí učinit Mezinárodní
trestní soud v Haagu.
Americký prezident Joe
Biden ve středu nazval
Putina válečným zločin-
cem, což Kreml označil
za „neodpustitelné“.

Kreml a zrádci
Někteří Rusové se chova-
jí jako „zrádci“, uvedl
kremelský mluvčí Dmit-
rij Peskov. Konkrétně
měl na mysli ty, kteří
v reakci na válku
na Ukrajině a s ní spoje-
né protiruské sankce Zá-
padu dávají výpovědi
z práce, či dokonce
opouštějí zemi. ČTK

Vitalij Gerasimov ARCHIV

Němci. Zelenskyj

Volodymyr Zelenskyj AP

Čísla dne

2,5
Litevský parlament odsouhla-
sil navýšení armádních výda-
jů na více než 2,5 procenta
hrubého domácího produktu
v tomto roce. Vyslovil se také
pro to, aby OSN zřídila bezle-
tovou zónu nad Ukrajinou.

3,17
Podle Úřadu vysokého komi-
saře OSN pro uprchlíky
UNHCR odešlo od začátku rus-
ké invaze na Ukrajinu
24. února přes 3,17 milionu
lidí, převážně žen a dětí. Asi
dvě třetiny utečenců mířily
do Polska, kam k 16. březnu
uprchlo přes 1,9 milionu lidí.

3
Vyhoštění tří ruských diplo-
matů v rámci špionážní aféry
na Slovensku není přátelský
krok a nebude ponechán bez
odpovědi, uvedla Moskva. ČTK

Podceňují moderní technologie

PROFIMEDIA

inzerce
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Česká herní silnice
nepovede
doMoskvy.

Události na Ukrajině donuti-
ly herní společnosti k odkla-
du několika titulů. „U her vy-
víjených na území Ukrajiny
je to jasné. Ve chvílích, kdy
jde lidem o holé přežití,
nemá nikdo na výrobu her
ani pomyšlení, notabene
když tam panuje všeobecná
branná povinnost,“ konstatu-
je herní publicista Honza
Srp, jenž uvádí, že se aktuál-
ně pozastavuje vývoj her
S.T.A.L.K.E.R. 2 a Survarium.
Obě produkují studia se síd-
lem v Kyjevě.

Bez atomové bomby
Odklady se však dotkly i ně-

kolika titulů vyvíjených dale-
ko od probíhajícího konflik-
tu. A to i takových, které už
jsou prakticky hotové, a jedi-
né, co zbývá, je poslat je do ob-

chodů. „Smůlu má například
slavné studio The Chinese
Room, proslavené tituly jako
Dear Esther nebo Everybody’s
Gone to the Rapture, jejichž
novinka Little Orpheus byla
odložena na neurčito jen ně-
kolik hodin před plánovaným
vydáním,“ uvádí publicista
Srp. Důvod? Jejím hrdinou je
totiž sovětský kosmonaut
Ivan Ivanovič pátrající na Ura-
lu po atomové bombě.

Radost z Putinova válečné-
ho běsnění určitě nemají ani
čeští SCS Software, tvůrci mí-
rumilovných kamionových si-
mulátorů, kteří poslední mě-
síce pilně pracovali na no-
vém přídavku nazvaném
Heart of Russia (Srdce Ruska).
„Namísto silnic vedoucích až
do Moskvy však vydali jen
malý kosmetický balíček, je-
hož výtěžek jde na podporu
Ukrajině,“ doplňuje Srp.

Roztomilé a posunuté
Kvůli válce mění plány do-

konce i japonské Nintendo,
které je jinak proslavené svý-
mi nekonečně barevnými
a optimistickými hrami. Je-
jich chystaný remake taho-
vých strategií Advance Wars
1+2: Re-Boot Camp na první
pohled vypadá až infantilně,
přesto bylo jeho dubnové vy-
dání posunuto na neurčito.
Hlavním úkolem hry je totiž

podle propagačních materiá-
lů „ničení nepřátelských jed-
notek a dobývání měst“
v okupační válce, což bez
ohledu na to, že všechny po-
užité jednotky vypadají jako
nafukovací, značně kompli-
kuje naplánovanou reklamní
kampaň.

Před dvaceti lety
„Otázkou je, o jak veliká

zdržení ve výše uvedených
případech nakonec půjde
a jestli tvůrci nebudou donu-
ceni již hotový obsah ještě ně-
jak upravovat,“ doplňuje
Srp, jenž připomíná, že to
není poprvé, co by k podob-
ným krokům došlo. Po tero-
ristickém útoku na americká
Dvojčata byly v roce 2001
zpožděny hry jako Grand
Theft Auto 3, Spider-Man
nebo Mobile Suit Gundam.
Propeller Arena, ve které spo-
lu bojují letadélka nad měs-
ty, byla dokonce raději úplně
zrušena, přestože tehdy do je-
jího vydání zbývalo už jen
pouhý týden. HAL a iDNES.cz

Zapomeňte na Ivanoviče

Ukrajinské úřady svým zachá-
zením s ruskými válečnými
zajatci porušují Ženevské
úmluvy a měly by ukončit
zveřejňování videozáznamů
se zajatými vojáky na sociál-
ních sítích, protože těm kvůli
tomu hrozí zastrašování a po-
nižování. Vyzvala k tomu or-
ganizace na ochranu lid-
ských práv Human Rights
Watch (HRW). Upozorňuje,
že videa se zajatými vojáky
zveřejňuje ukrajinská tajná
služba SBU na svém účtu na
sociální síti Telegram, který
má téměř 900 tisíc sledují-

cích, a sdílí je i na Facebooku,
Twitteru, Instagramu a You-
Tube kanálu. Zajatci často
na videích zjevně pod nátla-
kem udávají svá plná jména,
identifikační čísla i adresy.
„Povinnost chránit válečné

zajatce, aby se nestali objek-
tem veřejného zájmu, a za-
bránit jejich zastrašování či
ponižování je součástí širšího
závazku lidského zacházení
se zajatci a ochrany jejich ro-
din. Ukrajinské úřady by
měly ukončit zveřejňování
těchto videí on-line,“ uvedla
Aisling Reidyová z HRW. ČTK

Skvělá zpráva
z Mariupolu
V budově Činoherního diva-
dla, která slouží jako kryt, se
v době středečního útoku
nacházelo 1000 až 1200 lidí,
řekl místostarosta Mariupo-
lu Serhij Orlov stanici BBC.
Podle poslance Serhije Taru-
ty zřejmě všichni přežili. „Po
strašlivé noci plné nejistoty
ráno 22. dne války konečně
dobrá zpráva z Mariupolu!
Protiletecký kryt přežil.
Trosky se začaly rozebírat,
lidé vycházejí živí!“ napsal
Taruta na Facebooku. ČTK

Očekávaný hit S.T.A.L.K.E.R. 2 by měl vyjít v prosinci. GSC

inzerce

Ženevské úmluvy.
Kyjev má škraloup

Rusové mají smůlu

S.T.A.L.K.E.R. 2 je jednou
z nejočekávanějších her
letošního roku.

● Ukrajinské studio GSC
World ukončilo veškeré kon-
takty s ruským trhem a tam-
ním fanouškům nebude pro-
dávat svoji chystanou hru
S.T.A.L.K.E.R. 2. A to bez
ohledu na to, jaký postoj
k válce zastávají či ji mají za-
placenou v předstihu.

2x AP
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Jiří Sopko, malíř, který si
na nic nehraje. Tvoří z vnitř-
ní nutnosti, potřeby. Intuitiv-
ně svými obrazy reaguje
na vztahy mezi lidmi, vztahy
lidí k věcem, ke krajině, k pa-
mátkám, na vztah k sobě sa-
mému. Fascinuje svojí otevře-
nou barevností. Nebojí se své
výpovědi, zatímco jiní uměl-
ci používají kamufláž, balí
svá díla do mlhy. Tento jedi-
nečný český malíř dlouhá
léta působil jako profesor
i rektor na Akademii výtvar-
ných umění v Praze.
GalerieMedyMládkovéMu-

seum Kampa ve spolupráci
s Galerií Gema oslavují výsta-
vou s názvem Jiří Sopko: Re-
trospektiva autorovy osmde-
sáté narozeniny. Od 12. břez-
na do 29. května ve třech pat-
rech nabitých obrazy na ná-
vštěvníky „stříká“ barva i ab-
surdní humor.

Narodil jste se za druhé
světové války. Myslíte,
že to na vás mohlo mít
nějaký vliv?
Myslím, že určitě ano, ale

dá se to těžko identifikovat.

Jak vás ovlivnil stipendijní
pobyt na Kypru a ve Fran-
cii v osmašedesátém?
Na Kypru jsem byl relativ-

ně dlouho a ovlivnilo mě to
světlo a příroda a stará řecká
kultura.

Co pro vás znamená
barva?
Barva je pro mě především

primární médium, kterým se
vyjadřuji.

Proč malujete?
Tak to ví Bůh.

Co je vaší inspirací?
Vlastně vše.

Dá se říct, co vaše obrazy
představují?
Absurditu.

Jak často malujete, abyste
nevyšel z formy?
Co nejčastěji.

Jak jste prožíval zákaz
vystavování za totalitního
režimu?
Příjemné to nebylo, bylo to

v té době nevysvětlitelné.

Prostě jsem ten zákaz nechá-
pal.

Bavilo vás restaurování?
Sporadicky ano.

Jaký byl život profesora
a rektora Akademie
výtvarných umění v Praze,
kde jste začal působit
v porevoluční době
a působil až do roku
2006?

Jaký to byl život? No, více-
méně se moc nezměnilo,
bylo to pořád stejné. Chtěl
jsemdál restaurovat, a pokud
jsem našel čas, tak jsem i dál
maloval.

Jaká byla pro vás zatím
vaše nej výstava?
To těžko říct. Asi v obrov-

ském prostoru Jízdárny Praž-
ského hradu. Tam se malíř
může vyřádit.

Máte nějaký malířský
vzor?
Samozřejmě že spoustu

malířů. A především je to Ja-
mes Ensor.

Co si myslíte o současném
výtvarném umění
v Česku?
Sleduji to, ale ne nějak in-

tenzivně, a já sám jsem rád,
že mám spoustu svých stu-
dentů a absolventů, kteří
jsou dobří malíři.

Má klasická malba svémís-
to v dnešním technickém
světě?
Význam klasické malby

i sochy je ten, že se zase vráti-
ly na původní místo.

Jak jste se naučil fungovat
na trhu s uměním? Jste
nyní nejdražším součas-
ným českým žijícím
malířem...
Je to strašně těžké, já to ne-

umím. Stejně jako se mi špat-
ně dělá na zakázku.

Co byste poradil mně jako
malířce?
Musíte především najít

sama sebe.

Má smysl dnes studovat
Akademii výtvarných
umění?
Akademie výtvarného umě-

ní v současnosti v podstatě
ztratila význam, protože
spoustamalířů jsou samouko-
vé, a přesto jsou to světové
špičky. Jako příklad uvedu
Jaspera Johnsona. Ten nikdy
vůbec nic nestudoval. Stejně
vás nikdo nic nenaučí. Mo-
hou pouze ulehčit cestu a po-
moci, abyste našli sami sebe.
Důležité je intenzivní zájem
tvořit. Takový, že to vydr-
ží. JANA BERANOVÁ

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Univerzální vlhčené
ubrousky jsou ideálním
řešením pro rychlý
a pohodlný úklid menších
nečistot. Omyvatelné
plochy čistí jedním
setřením. Vhodné
i na cesty. S příjemnou
vůní pomeranče
a bergamotu.

Denkmit
vlhčené ubrousky
pomeranč & bergamot
50 ks

3990
0,80 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁCENA

od 11.11.2021 39,90 Kč

Kč

EXPRESNÍ
VYZVEDNUTÍ

dm.cz/expres

Odpočívající (1988) MUSEUM KAMPASvětlo (1999) GALERIE GEMA

inzerce

Sopko fascinuje otevřenou barevností
nejen na svých obrazech, ale i v životě



www.metro.cz VÍKEND pátek 18. března 2022 12

Fenomén českého
skla. Šestidílný do-
kumentární cyklus
Iva Macharáčka
běží ve středu
večer na ČT art.

Fascinaci sklem přináší jedi-
nečný dokumentární seriál,
který, co se týká oboru skla,
nemá obdoby. Popisuje jeho
nelehkou a strastiplnou ces-
tu plnou vrcholů i pádů, po-
kroku i úpadku. Řemeslo, při
němž mají skláři ožehnuté
ruce i tváře, z broušení a další-
ho dekorování ohnutá záda,
musí fascinovat, aby ho ně-
kdomohl vykonávat. Velkole-
pá krása průzračně čistého
skla nebo toho zářícího vše-
mi barvami, vzory i technika-
mi, se rodí doslova z potu
a krve. Padly na ně hektary
lesů, hory křemene, lidské
píle i talentu. České sklo mu-
selo urazit dlouhou cestu,
aby si vydobylo světový
ohlas. Tvrdě na tom pracova-
ly celé sklářské generace.

Jak to celé začalo
Sklo se na české území do-

stalo z Orientu přes byzant-
skou říši. Za vlády Karla IV.

nám obchodníci přivezli prv-
ní sklo z Benátek. Dostala se
k nám i německá receptura
na výrobu skla a začaly vzni-
kat první sklárny. Zpočátku
byly vyráběny zejména tak-
zvané skleněné terčíky do
oken gotických sídel. Novou
módou se taktéž staly skleně-
né vitráže vznikající spojová-
ním barevných kousků skla
olověnými pásky. Následně
byly zdobeny náboženskými
motivy. Foukaly se první skle-
nice a poháry, ale takovéto
zboží si ve středověku mohly
dovolit jen nejbohatší vrstvy.
České středověké sklárny

rozšířily svou produkci o žá-
dané a výrobně méně nároč-
né skleněné korálky, ze kte-
rých se vyráběly modlitební
růžence, takzvané páteříky.
Už i Keltové na našem území
byli kdysi proslulí výrobou
drobných korálků, skleně-
ných perliček a knoflíků.
Z českých zemí se do celé Ev-
ropy vyvážely výrobky ze ze-
leného neboli lesního skla.
Jednalo se o repliky němec-
kých sklenic, ale zároveň
o původní český design. Go-
tické sklo bylo proslulé svým
zbarvením do zelených tónů,
protože tehdy ještě neuměli
skláři úplně vyčistit sklářský
písek tak, aby získali čiré prů-
hledné sklo.

Na scénu přichází křišťál
Později vznikla nová sklář-

ská receptura, ze které se fou-
kal takzvaný český křišťál,
který na rozdíl od měkkého
benátského skla vydržel
i broušení. Další sklářskou no-
vinkou byly optické zvětšova-
cí čtecí brýle a hvězdářské da-
lekohledy. Začínaly se využí-
vat nové technologické postu-
py, které snižovaly ceny vý-
robků. Polovina 19. století
byla i obdobím, kdy se sklár-
ny z hor definitivně stěhova-
ly k cestám a železnicím.
Ve 20. století v nově se rodí-

cích sklářských hutích vzni-
kala jablonecká bižuterie.
Pro dámy ze středních vrstev,

které chtěly ve společnosti za-
ujmout, se stala cenově do-
stupnou. A české sklo dalo
o sobě vědět i ve světě. Na vý-
stavách získávalo nejvyšší
ocenění. Třeba české sklárny
Klášterský mlýn se v době se-
cese proslavily jedinečnou
technologií lisovaného skla.
Díky pracovitosti Františka
Kavalíra a jeho novému tepel-
ně odolnému sklu, které do-
sud produkuje jen několik
světových výrobců.
V roce 1918, po vzniku Čes-

koslovenska, sklářství zůsta-
lo zejména v rukou němec-
kých podnikatelů. První re-
publika proto podporovala
rozvoj sklářské výroby v jazy-

kově českých oblastech.
Vznikla tedy například odbor-
ná sklářská škola v Železném
Brodě. Sklárny a rafinerie
v pohraničí byly však posléze
z velké části převedeny na vá-
lečnou výrobu.

Mezník. Výstava v Bruselu
Po znárodnění byla kreati-

vita nahrazena vzory a vývoz
za železnou oponu byl utlu-
mený. Výrobu českého skla
stát kompletně centralizoval.
Velkým mezníkem ve vývoji
československého skla byla
světová výstava v Bruselu v
roce 1958. Hlavní pozornost
si zde získal především náš
pavilon, kde sklo hrálo hlav-
ní roli. České sklo po sameto-
vé revoluci v roce 1989 vstou-
pilo do tržního kapitalistické-
ho systému. Díky tomu přišla
obrovská tvůrčí svoboda
pro umělce na jedné straně,
na straně druhé však tvořit
mohli jen ti, kteří byli schop-
ni začít přemýšlet komerčně,
nebo ti, co už měli dostateč-
ně silné jméno, jež znělo
také v zahraničí. Staré neeko-
nomické sklárny se zavíraly,
ale oproti tomu vznikaly
nové, které chápaly, že je po-
třeba mít pod kontrolou
všechny tři důležité složky,
tedy design, výrobu, a zejmé-
na obchod. JANA BERANOVÁ

Žijeme obklopeni chemiká-
liemi, které stále častěji
ovlivňují naše zdraví.
„Na trhu je asi 100 tisíc che-
mikálií, z nich zhruba pět
stovek je dobře toxikolo-
gicky popsaných, ale o vět-
šině nevíme vůbec nic.
Přesto je zvesela používá-
me a zamořujeme jimi pla-
netu,“ říká prof. RNDr. To-
máš Cajthaml, ředitel Ústa-
vu pro životní prostředí Pří-
rodovědecké fakulty Uni-
verzity Karlovy a vedoucí
Laboratoře environmentál-
ní biotechnologie v Mikro-
biologickém ústavu Akade-
mie věd České republiky.
„Máme rádi nové a užiteč-
né materiály, jednoduché
hygienické prostředky
nebo super funkční zubní
pasty a kosmetiku. V do-
mácnosti používáme teflo-
nové pánve, díky zháše-
čům hoření jen tak nevyho-
říme, ale platíme za to
daň, protože jsme všem
těmto látkám, které nás
ovlivňují, vystaveni,“ dodá-
vá. Více čtěte v novém
vydání týdeníku Téma.

Skleněný lustr na letišti v Los Angeles PRECIOSA

www.kosmas.cz

Autor vyráží na 100 nádherných míst po
celé České republice a mapuje v jejich
okolí dostupné podniky, kam můžete
zajít na fajn jídlo, kafe, sladký, pivo nebo

třeba večerní drink. A co všechno kromě
555 gastrotipů pro vás Lukáš vysype ze

svého cestovatelského báglu? Každý výlet
popíše a vždy ho doprovodí fotografií od
respektovaných českých fotografů
a cestovatelů. Partner Kudyznudy.cz
přihodí další možnosti, kam se v dané
lokalitě podívat. Pomocí QR kódu Mapy.cz
si budete moct stáhnout celý výlet
i Lukášovy tipy do navigace. A co je hlavní?
I s novou knihou můžete vyrazit sbírat
razítka ze svých návštěv, však všechny
ty skvělé podniky se na vás už netrpělivě
těší! V novém vydání bylo nahrazeno
6 podniků, které zavřely.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Autor vyráží na 100 nádherných míst po 
celé České republice a mapuje v jejich 

svého cestovatelského báglu? Každý výlet 
popíše a vždy ho doprovodí fotografi í od 

TIP NA DOBRÉ 

555
S GASTROMAPOU
LUKÁŠE HEJLÍKA

VÝLETY

LUKÁŠ HEJLÍK

Aktualizované vydání
cestovatelského
a gastronomického
průvodce na jaro 2022!

Únik. Před chemií
KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Co české sklo vlastně je? Přežije?



Co způsobilo, že
ZÍSKALA SLUCH ZA 48 h
a znovu usedá za piano?

INZERCE
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Počasí

„Mazej
po sobě

uklidit nádobí!“

VÁCLAV HOHOMAS
Facebook
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Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.
1. opak „město“
2. vnuk nebo vnučka
3. hojný ptáček
4. nasypat dovnitř

1

2

3

4

5

6

7

5. chovatel včel
6. elita
7. řídicí kolo auta

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.05 Co naše babičky uměly
a na co my jsme zapomněli

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Špunti na cestě (11/13)
21.10 Všechnopárty
22.05 Profesionálové
22.55 Kriminalista V
00.00 Případy detektiva Murdo-

cha XIII
00.40 AZ-kvíz
01.10 Toulavá kamera
01.40 Objektiv
02.10 Dobré ráno
04.40 Kuchařská pohotovost

16.10 Vzestup nacistů (1/3)
17.05 Divočina bez hranic (11)
17.30 Fascinující Nový Zéland
18.25 Heydrich – konečné

řešení (29/44)
18.55 Největší tankové bitvy (2)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Náhlá zkouška

Krimifilm (USA, 1983)
22.00 Přijde září

Komedie (USA, 1961)
23.55 Fargo IV (2/11)
00.55 Oskar Schindler
02.15 Velké stroje zblízka II
03.00 Zpívej, dokud to jde
03.30 Před půlnocí
03.55 Rodinné křižovatky

15.55 Kriminálka Las Vegas (3)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.35 Na lovu
18.25 Ulice (4230)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.40 Survivor

Česko & Slovensko (18)
23.10 Prci, prci, prcičky: Svatba

Komedie (USA/N, 2002)
01.00 Kriminálka Las Vegas (2)

Nečekaná změna
01.55 Kriminálka Las Vegas (3)
02.35 Mentalista III (5)
03.30 Doktoři z Počátků (24)
04.35 Novashopping
05.40 Dobrodružství Toma

a Jerryho (7, 8)

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.00 Tátové na tahu (2)

Komediální seriál (ČR, 2018)
23.20 Ano, šéfe!
00.25 Like House 3
01.10 Like House 3 Night show
01.30 Námořní vyšetřovací

služba III (20)
Nedotknutelný. Krimiseriál
(USA, 2005)

02.30 Jake a Tlusťoch III (5)
Tanec v temnotě. Krimiseriál
(USA, 1987-1992)

03.30 Policie Hamburk XII (16)

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
22.00 Party ride

Dance music pro všechny na
páteční mejdan

1.00 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Pracovník ostrahy
výdělek 115-130 Kč/hod.

Rajhrad/Syrovice
Nabízíme: • dohodu o provedení práce

• pro OZP nabízíme HPP • nástupmožný ihned
• doprava zdarma, možnost týdenních záloh

Volejte: 607 093 730 Adresa: Uzavřená 5, Brno 615 00

Práce - nabídka

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží, vše do r. 1990. T:
734843403246492

Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

potraviny přímo z Farmy
www.FarmauFrantisky.cz

Vydrží Martina
Sáblíková závodit
do příštích olympij-
ských her?

RychlobruslařkaMartina Sáb-
líková bude pokračovat v ka-
riéře. Trojnásobná olympij-
ská vítězka zvažovala, že
po sezoně skončí, na včerejší
tiskové konferenci v Praze
ale oznámila, že bude závodit

i nadále. Zda bude pokračo-
vat až do dalších olympij-
ských her v Itálii v roce 2026,
specifikovat nechtěla. „Zjisti-
la jsem, že moje výkonnost je
taková, že ještě mohu bojo-
vat s nejlepšími,“ uvedla čty-
řiatřicetiletá Sáblíková, jež
na nedávné olympiádě
v Pekingu získala bronzovou
medaili v závodu na 5000me-
trů. „Sezona byla hlavně
ze začátku hodně náročná. Ří-
kala jsem ale, že se chci roz-
hodnout sama. Nicméně ono

to moc nejde, když okolí to
vidí jinak než vy. Názory, kte-
ré se ke mně dostávaly
ze všech stran, byly jedno-
značné a musím říct, že mě
hodně ovlivnily. Asi budu spí-
še děkovat těm, kteří
za mnou stáli a říkali, že to
ještě balit nemám,“ řekla.
Definitivní rozhodnutí prý

učinila ve středu večer. „Vědě-
la jsem, že semě na to budete
na tiskovce ptát, tak jsem se
musela rozhodnout,“ po-
dotkla s úsměvem Sáblíková.

Důležitou roli sehrály vydaře-
né závody v Hamaru a Hee-
renveenu v minulých dvou
týdnech. „Utvrdilo mě to
v tom, že ještě nejsem připra-
vená skončit. Když jsem vidě-
la Ireen a Svena, jak se loučí,
tak jsem říkala, že to ještě
není nic pro mě. Necítím se,
že bych to měla pověsit,“ po-
ukázala na víkendovou roz-
lučku nizozemských hvězd
Ireen Wüstové a Svena Kra-
mera s kariérou při finále Svě-
tového poháru. Jak dlouho

bude rodačka z Nového Měs-
ta na Moravě ještě závodit,
není jasné.
Ráda by ale přidala další

čtyři roky. „Když jsem se roz-
hodla pokračovat, tak bych
samozřejmě byla ráda, aby to
bylo až do olympiády. Čtyři
roky jsou ale dlouhá doba,
mně je čtyřiatřicet... Budu to
brát postupně, kousek po
kousku a nebudu plánovat do-
předu,“ řekla Sáblíková. Počí-
tá s tím, že ji i nadále bude
trénovat Petr Novák. ČTK

Hokejový útočník Tomáš Her-
tl bude v NHL i nadále hájit
barvy San Jose, kde působí
od začátku kariéry v zámoří.
S vedením Sharks se osma-
dvacetiletý pražský rodák do-
hodl na nové osmileté smlou-
vě, která mu zajistí celkový
příjem 65,1 milionu dolarů,
tedy přes 1,45 miliardy ko-
run. V průměru tak bude mít
plat přes osm milionů dolarů
za sezonu. Hertl, jenž se zařa-
dil mezi hlavní lídry týmu, se
mohl stát po sezoně nechrá-

něným volným hráčem. Měl
by tak možnost vybírat si
z nabídek všech klubů.
S předstihem ale nakonec
ukončil déle přetrvávající
spekulace o možné výměně
či odchodu jinam.
Díky novému kontraktu si vý-
razně polepší. „Je skvělé po-
depsat takhle pěknou dlou-
hou smlouvu a být i nadále
součástí Sharks. Je to pro mě
čest, ale zároveň dobře vím,
co se s tím pojí. Jsem jedním
z lídrů a musím dál pracovat

na zlepšení. Je to výzva, ale
chci vidět, jak se jako tým
zlepšujeme každý den a kaž-
dý rok,“ prohlásil Hertl. Se-
dmnáctý hráč draftu 2012 se
rozhodl zůstat v Kalifornii
i přesto, že se klubu v posled-
ní době příliš nedaří. Sharks,
kteří ještě v roce 2016 hráli fi-
nále Stanley Cupu, v němž
podlehli Pittsburghu 2:4
na zápasy, nepostoupili
v uplynulých dvou ročnících
do play-off. Nepříliš nadějně
to vypadá i v této sezoně. ČTK

Čtvrtý velký
glóbus
Lyžařka Mikaela Shiffrino-
vá vyhrála počtvrté v karié-
ře velký křišťálový glóbus
za celkovým triumf ve Svě-
tovém poháru ve sjezdo-
vých disciplínách. Americ-
ká reprezentantka o tom
rozhodla včerejším dru-
hým místem v superobřím
slalomu ve finále sezony
v Courchevelu, po kterém
má před slovenskou obháj-
kyní trofeje Petrou Vlho-
vou před zbylými dvěma
závody nedostižný náskok
236 bodů. Česká jednička
Ester Ledecká se s lyžař-
skou sezonou rozloučila
čtrnáctým místem. AP

Loučení? To ještě není nic
pro mě, říká rychlobruslařka

Žralok. Hertl zůstává

inzerce

Krátce

Více hráčů
Velkou cenou Bahrajnu
odstartuje o víkendu
mistrovství světa vozů
formule 1. Titul obhaju-
je nizozemský jezdec
Max Verstappen z Red
Bullu. Jeho rival Lewis
Hamilton z Mercedesu
zaútočí po loňském dru-
hémmístě na rekordní
osmý triumf, kterým by
se osamostatnil v čele
historického pořadí
od Michaela Schumache-
ra. Po zavedení řady tech-
nických změn se očeká-
vá, že se do boje o titul
zapojí více aktérů
než dřív. ČTK



Data zdarma platí na 30 dní od dobití. Nevztahuje se
na dobití nad 300,- Kč v případě nastavení jiné než
datové odměny. Více na www.mobil.cz

Svět vzhůru nohama¿

Datuj zdarma a zůstaň v pohodě


